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In Between – 6 april 2011

Op dit punt in mijn leven ben ik voor het eerst “in between”. Mocht 

dit bij de lezer de indruk wekken dat ik wegens ziekte of integrale 

vermoeidheid tussen de lakens vertoef of mijn geld met raam-

decoratie verdien, dan is dat onterecht. Ik ben, voluit, in between 

jobs. Dit is een Angelsaksisch understatement voor zonder werk 

zitten, althans werk waarvoor periodiek een vergoeding wordt 

gegund. Als eerste probeer je die leemte in de vertrouwde dagelijkse 

routine zo snel mogelijk weer op te vullen. Dat brengt je in contact 

met vertegenwoordigers van instellingen die daar een mening over 

hebben. 

Het begint bij het Uitvoeringsinstituut Werknemers-verzekeringen, 

het UWV, waar je de letterlijk broodnodige overbruggingsfinanciering 

moet regelen. Aan de balie zijn ze nog wel te pruimen, maar hoe 

verder je in die organisatie komt, en zeker als je plekken nadert waar 

het geld gaat kosten, hoe meer ambtelijk het eraan toegaat. Ik kan 

me niet aan de indruk onttrekken dat het UWV per type boodschap 

een speciale medewerker in dienst heeft: een vrolijke gans die gakt 

dat je veel moet solliciteren om de uitkering niet in gevaar te 

brengen, een verveeld en sonoor klinkende beer die bromt dat je 

aanvraag in behandeling is en een ijzig ijskonijn dat aangeeft dat, als 

gevolg een procedurefout, je een maand langer op je geld moet 

wachten. De vergelijking met Animal Farm dringt zich op. Binnenkort 

zullen ze echter wel worden vervangen door sprekende computers. 

Niemand zal het merken, behalve de UWV medewerker die zichzelf 

aan de lijn krijgt. Nog erger zijn bepaalde medewerkers van 

uitzendbureaus, die zich met veel gevoel voor overstatement 

intercedenten noemen. Deze functienaam is afgeleid van het 

werkwoord ‘intercederen’ wat ‘een goed woordje doen’ betekent. Ik 

stuur mijn drie pagina’s dikke CV (protserige lijst met wat je allemaal 
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hebt gedaan) en toon belangstelling voor een paar functies die het 

betreffende uitzendbureau op de website heeft staan. Belt zo’n 

hittepetit op en zegt: ‘Ik heb u afgewezen (ik wil meteen schieten: JIJ 

hebt MIJ afgewe… maar ik laat het gaan) omdat, gezien de zwaarte 

van uw CV, u zich in deze baan binnen twee maanden waarschijnlijk 

zodanig zult vervelen, dat u weer op zoek gaat naar ander werk.’ 

Dan sla ik me voor mijn kop en denk: ik had de foto mee moeten 

sturen. Dan had ze a. mij niet afgewezen, b. gezien dat ik perfect 

geschikt ben voor vervelende banen en c. zich gerealiseerd dat als er 

inderdaad nog meerdere rondes zouden gaan volgen, dit voor het 

betreffende uitzendbureau toch weer werk en omzet oplevert. En 

een goed woordje is blijkbaar niet genoeg. Maar ja, de mailservers in 

de uitzendbranche kunnen het aantal bytes van een verfijnde foto 

niet aan. 

Al met al ga je steeds meer naar jezelf kijken en afwegen: waarom 

begin ik niet voor mezelf? Onlangs hoorde ik op de radio dat ZZP’ers 

(Zelfstandigen Zonder Personeel) niet meer bestaan, maar dat ze 

tegenwoordig ZP’er (Zelfstandig Professional) worden genoemd. Daar 

kan ik mij wel in vinden. De vraag is alleen: wat ga ik doen? Wat doe 

ik nu eigenlijk zo overdag? Niet dat ik me verveel, of zo. Ik vul mijn 

dagen met het onderhouden van contacten en het bijhouden van 

mijn vrijetijdsbestedingen. Ik realiseer mij dat dit laatste normaliter 

altijd tussendoor moest gebeuren. Maar het gaat altijd door, of je nu 

werk hebt of niet, het is nooit in between! Je kunt beter van je hobby 

je werk maken. Sla je twee vliegen in één klap! Misschien moet ik 

maar columns gaan schrijven.
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Langzaam Hardlopen – 13 april 2011 

Hardlopers zijn bijzondere mensen. Er zijn ontegenzeggelijk 

overeenkomsten waar te nemen tussen persoonskenmerken en de 

afstand die de lopers afleggen. Enerzijds zijn er de mannen en 

vrouwen van het korte werk. Sprinters zijn vaak explosieve lieden die 

ongedurig springen, dansen en huppelen voor ze, het liefst in het 

startschot en totaal geconcentreerd op de finishlijn, weg mogen en 

binnen exact zestig of honderd meter hun lichaam volledig hebben 

uitgeput. Aan de andere kant zijn er de lopers van de lange afstand. 

Ook zij putten hun lichaam helemaal uit, maar hebben daar vele 

kilometers voor nodig. Deze categorie bestaat over het algemeen uit 

rustige mensen die meer oog hebben voor elkaar en de omgeving. 

Ikzelf behoor al vele jaren tot de kilometervreters. Negen marathons 

heb ik gelopen. Een jaar lang heerlijk op zondagmorgen vijftien, 

twintig of dertig kilometer door de landelijke dreven dieselen met 

steevast als doel om in april de Enschede Marathon uit te lopen. Heb 

ik zeven keer gedaan. Mijn eerste marathon was De Twentsche 

Volksmarathon, in 1984, ergens in de bossen bij Bornerbroek. Vijf 

rondjes van ruim acht kilometer. Dit was ook de enige die ik binnen 

vier uur heb volbracht. Een paar jaar terug heb ik in Chicago gelopen. 

Dat kwam omdat een dochterbedrijf van mijn toenmalige werkgever 

hoofdsponsor was: dat scheelde in elk geval zestig dollar inschrijf-

geld! Genieten tussen veertigduizend lopers en anderhalf miljoen 

toekijkende sportgekke Amerikanen. Toch blijft Enschede, mijn 

woonplaats, favoriet: ik kan na afloop immers zo vanuit de Van 

Heekgarage naar huis rijden en de samenvatting van Studio Sport 

bekijken om te zien wie er eigenlijk gewonnen heeft.

In 2009 heb ik voorlopig mijn laatste gelopen en ik had het bijzondere 

genoegen om ook als laatste te eindigen. Ik wist dat ik voldoende had 
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getraind maar ik liep te snel in Gronau (wegwezen!) en het was aan 

de warme kant voor mij. Iets voorbij het halve marathonpunt in mijn 

geboortedorp Lonneker, begonnen de mannen in de bezemwagen al 

geregeld bezorgd te vragen of ik niet in wilde stappen, terwijl het 

geluid van het opstapelen van de dranghekken achter mij steeds 

dichterbij kwam. Uiteindelijk kwam ik na de lange lege asfalthitte die 

Enschede Zuid kenmerkt, met een escorte van drie politiemotoren de 

Oude Markt in Enschede op puffen. Het aanzetten van de sirenes 

door de begeleidende dienaren van de Hermandad leidde tot een 

ovationeel staand applaus van de terraszitters. De laatste die hards 

aan de finish op het Van Heekplein probeerden mij nog tevergeefs 

tot een eindsprint te bewegen. Toch gehaald! Ik kreeg mijn medaille 

en, net als de winnaar, een bos bloemen (handig als je toch laat in 

huis komt) en een interview in de plaatselijke krant. Ik heb ervan 

genoten! 

In de winter daarna ben ik tijdens de skivakantie, natuurlijk pal onder 

een drukbezette lift (de bekende Bubble in Brixen im Thale), wat 

ongelukkig gevallen waardoor mijn rechterknie behoorlijk gehavend 

raakte. Van hardlopen kwam daarna niet veel meer. Toch blijft het 

getal tien door mijn hoofd spoken en als ik de parcoursborden 

geplaatst zie worden langs de route, dan voel ik mij onbehaaglijk. Ik 

wil daar weer bij zijn. 

Uiteindelijk heb ik me onder behandeling gesteld van een kundige 

fysiotherapeut die langeafstandlopers overigens voor gek verklaart. 

Toch zei hij vorige week: ga maar weer langzaam hardlopen. 

Gelukkig! Meer wil ik ook niet!
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Leve het Leven – 20 april 2011

Onlangs is de laatste onbekende soldaat op het Ereveld Grebbeberg 

geïdentificeerd. Het bleek de in mei 1940 omgekomen soldaat 

Brummelhuis uit Bornerbroek te zijn. Bij de naam Brummelhuis moet 

ik altijd denken aan de leraar Brummelhuis, die mij op het 

Jacobuscollege in Enschede onderricht gaf in Staatsinrichting. De man 

was advocaat hetgeen hij onderstreepte door af en toe in toga op 

school te verschijnen. Het meest in het oog springende aan leraar 

Brummelhuis waren echter zijn snor en de vlinderdas die hij steevast 

droeg. Bovendien had hij een hele mooie dochter van mijn leeftijd. 

Het nieuws over de gesneuvelde en tot dan toe onbekende soldaat 

haalde het journaal en ik ontwaarde een mooie Twentse tongval in 

de reacties van de familieleden. Tot die familiekring behoorde, tot 

mijn grote verrassing, ook een oude man met een grijze snor en een 

vlinderdas. Hoewel inmiddels 85 jaar oud, was dat onmiskenbaar 

meester Brummelhuis. Na 71 jaar hebben de nabestaanden van 

soldaat Brummelhuis eindelijk zekerheid over wat ze al wisten. 

Er zijn mensen die rotsvast geloven dat er leven is na de dood. Ik vind 

dat een merkwaardige manier van denken: je leeft, gaat dood en 

leeft weer. Dat houdt in dat er dus eigenlijk geen leven na de dood is 

maar leven na het leven. Wat heeft de dood dan eigenlijk voor zin? 

Geen enkele!

Wie deze column in een verre toekomst na heden nog eens naleest, 

moet weten dat op zaterdag 9 april 2011 een gestoorde jongeman 

zes mensen en zichzelf doodschoot in een winkelcentrum in Alphen 

aan den Rijn. De nadien opgetrommelde deskundigen en experts 

vonden er allemaal wat van, maar voor mij was dit het ultieme bewijs 

van de zinloosheid van de dood.
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Een paar dagen daarna verschenen getuigen en betrokken 

overheidsdienaren in een veelbekeken talkshow op de televisie. Ik 

weet niet wie tot de combinatie had besloten, maar het eerste deel 

van het programma ging over het incident in Alphen terwijl het 

tweede deel werd gevuld met een discussie over ritueel slachten (het 

doden van nog te consumeren dieren met behulp van de halssnede). 

Hoe cynisch wil je het hebben? Ik heb alle voors en tegens 

aangehoord en kwam er zelf ook niet uit. Ik werd eigenlijk pas weer 

wakker toen ik het argument hoorde dat ritueel slachten dier-

onvriendelijk zou zijn. Begrijp me goed, ik houd van een sappige 

biefstuk op mijn bord, maar ik tendeer tevens naar de overtuiging dat 

slachten per definitie iets dieronvriendelijks heeft. Sommigen 

noemen het zelfs inhumaan. Behalve dat hier, tenzij het de slachter 

zelf betreft, de woordkeus onjuist is, ben ik het er om een andere 

reden ook niet mee eens: deze kwalificatie is voorbehouden aan de 

slachtpartij in Alphen!

Toen mijn vader jaren geleden te midden van zijn geliefden stierf, 

was mijn eerste gedachte: hij is erachter. Hij was een man die 

prachtig had geleefd en de dood vredig aanvaardde. Leven en dood 

komen op zulke momenten dicht bij elkaar. Het versterkt zowel ons 

gevoel van kwetsbaarheid als dat van verbondenheid. Het een kan 

niet zonder het ander. Als er geen dood zou zijn, dan zouden we niet 

eens beseffen dat er leven is. 

Maar wie volledig geobsedeerd is door de vraag wat er na het leven 

gebeurt, maakt het eigen leven net zo zinloos als de dood. Dat is geen 

leven. Leve het leven!
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Beluiken – 27 april 2011

Mijn moeder had vroeger een grote aversie tegen mannen in 

verkeerde pakken die met een smoesje (‘u hebt iets gewonnen’) ons 

huis binnendrongen en dan een product probeerden te slijten. Met 

name encyclopedieleurders konden op een instant retourtje richting 

voordeur rekenen. Toch werden ondertussen steeds meer 

boekenkasten opgesierd met een Winkler Prins, Grote Oosthoek of, 

voor de fijnproevers, de Encyclopaedia Britannica. Inmiddels zijn 

bijna al deze boeken opgegeten door de bytes van de computer. 

Ik ben gek op Wikipedia -de internet encyclopedie. Wat het zo leuk 

maakt, is dat je vanuit elk onderwerp zo door kunt naar een ander 

door op de blauw geschreven woorden te klikken. Het nodigt als 

vanzelf uit om kennis tot je te nemen. Daar kan geen colporteur 

tegenop! Ik vraag me wel eens af of de validiteit van de informatie 

voldoende gewaarborgd is. 

Hoe virtueel is de waarheid? Ik ben opgegroeid in een ontspannen 

rooms-katholieke traditie, dat wil zeggen met één oog naar Rome 

(Urbi) en met het andere oog naar de wereld (Orbi). In een tijd dat 

het geloof naar ongeletterde mensen moest worden gebracht, had 

Rome een fantastisch marketingtool ontwikkeld vol met beelden, 

illusie en mystiek. In de loop van de jaren vervaagde de glans ervan 

door toenemende kennis en gezond verstand. We weten steeds 

beter waar het over gaat; het succes van een geloof is recht 

evenredig met de mate van het onbekende. Toch blijven delen van 

de gebruiken en rituelen boeien en intrigeren. Onlangs las ik in een 

lokaal blaadje dat het binnenkort Beloken Pasen is. Ik had geen idee 

wat dat is. En daar kan ik dan weer heel slecht tegen. Wikipedia gaf -

uiteraard- de oplossing: Beloken Pasen is de zondag na Pasen die de 

paasweek afsluit. ‘Beloken’ is een vervoeging van het Oudneder-



12

landse woord ‘beluiken’ dat ‘afsluiten’ betekent. Mooi woord. De 

vraag ‘Zal ik je ogen beluiken?’ zal eerder tot instemming leiden dan: 

‘Zal ik je luiken dichtslaan?’. Wellicht gaat het zelfs gepaard met de 

inmiddels tot het Nederlands cultuurgoed behorende opgestoken 

duim.

Sinds Hans Brinker, de zoon van de sluiswachter van Spaarndam, hem 

in een gat in de dijk stak en daarmee de stad voor een ramp 

behoedde, is de duim een steeds belangrijker verlengstuk van ons 

leven geworden. Op het sportveld is het bijna een eigen leven gaan 

leiden. De omhoog geheven duim werd jaren geleden voornamelijk 

gebruikt om een lift te vragen. Voor de gevaren van deze wijze van 

openbaar vervoer heeft de Zangeres zonder Naam (Mary Servaes-

Bey) al in 1969 zeer beeldend gewaarschuwd in haar lied over de 

kleine blonde Marileen die liftend ten prooi viel aan een schavuit die 

haar na de daad uit de auto gooide. Een omhoog gestoken duim is 

dan ook op meerdere wijzen te interpreteren.

Het was maar goed dat Hans Brinker zijn luiken goed open had en de 

multifunctionaliteit van zijn duim besefte. Als Hans een futurist was 

geweest, dan had hij niet zijn duim gebruikt om in het gat te duwen 

maar een ander daarvoor geschikt lichaamsdeel, waar internet 

inmiddels voornamelijk mee uitpuilt. Anderzijds heeft hij met zijn 

kuise optreden de ontuchtschandalen van de rooms-katholieke 

kerkschavuiten ook niet kunnen voorkomen.

Via Hans Brinker klikte ik in gedachten verder en kwam terecht bij de 

gelegenheidsband Holland, die in 1971 een hitje had met een 

bewerking van het kinderliedje ‘De uil zat in de olmen’. Daar was ik al 

enige tijd naar op zoek. Met het downloaden van de Hans Brinker 

Symfonie kon ik het gat in mijn muziekcollectie eindelijk beluiken.
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WereldBurger – 4 mei 2011

Het is meivakantie, geloof ik. Sinds mijn kinderen zich hebben 

ontworsteld aan het ouderlijk huishoudboekje, gaan dat soort zaken 

in de regel langs me heen. Maakt ook niet uit want we zijn allemaal 

online! Het mooie van de digitale snelweg is dat, waar op de wereld 

je ook bent, je deze column kunt lezen. Zit je nu met je laptopje op 

een bankje bij Strawberry Fields in Central Park New York, iPhone je 

tussen de kantelen van de Chinese Muur door of laat je je verwennen 

door een BlackBerry in een resort op Bávaro Beach: je voelt je toch 

een beetje thuis. ‘Oost west, thuis best’ is een spreekwoord dat goed 

bij ‘ons Nederlanders’ past. Wie heeft er nooit iets van huis naar den 

vreemde meegenomen om aan ons laagland te worden herinnerd? 

De caravancombinatie Bintjes & Bier vormen een soort omgekeerd 

souvenir. 

Hier aan de grens weten we dat aan de andere kant van de inmiddels 

in Schengen opgeborgen paal een ander land ligt met een eigen 

cultuur. Als je Nederland verlaat, laat het dan ook achter en 

accepteer de verschillen! Dompel je erin onder maar verdrink niet. 

Laat cultuur je overkomen en gooi er geen Nederlandse saus 

overheen. Dat maakt het leuk en interessant. 

In de Verenigde Staten zijn kelners over het algemeen overdreven 

vriendelijk en gedienstig. Je kunt ze je hielen laten likken, althans 

totdat je, inclusief een fraaie fooi, de rekening hebt betaald. Daarna 

laten ze ze je alleen nog maar zien. Zo belangrijk ben je! In China gaat 

dienstbaarheid veel verder, zelfs zonder dat het je extra geld kost. In 

Pudong, de zakenwijk van Shanghai, verbleef ik in een hotel waar een 

man een dagtaak had aan het open- en dichtdraaien van het kraantje 

als je van het toilet kwam. Werd het een beetje druk aan de receptie, 

dan kwam er zo een peloton frisse krachten van achter aanzetten. 
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Eenmaal buiten het hotel ben je echter zo goed als verloren!

Een ander type dienstverlening zagen we in het Russische St. 

Petersburg, waar iedere avond een bestelbusje vol meisjes in lege 

doorkijkbloesjes voorreed om hun schamele lichaampjes aan de 

mannetjes te brengen. Tevergeefs! En voor wie er lang niet is 

geweest: in Engeland proberen ze nog steeds te koken!

Teleurstellingen moet je manmoedig dragen. Ik was een paar jaar 

geleden met de familie in de Verenigde Staten in Maine, een van de 

zes staten die het prachtige New England vormen. Een belangrijke 

trekpleister was daar, volgens ons tourboek, de ijsfabriek van Ben 

and Jerry’s. Deze twee hippies hebben ijslegendes gecreëerd met 

beroemde smaken als de Chocolate Fudge Brownie en de Caramel 

Chew Chew. Ik heb daar de originele Cherry Garcia, vernoemd naar 

de inmiddels overleden Jerry Garcia, leadgitarist van The Grateful 

Dead, geproefd. De rondleiding door de fabriek was aardig (die bij 

onze lokale bierbrouwerij doet er zeker niet voor onder) en het gratis 

proeven draagt zeker bij tot de populariteit (geldt ook voor onze 

brouwer). De teleurstelling kwam toen bleek dat Ben and Jerry hun 

imperium inmiddels aan Unilever hadden verkocht en dat de 

beroemde ijsjes ook hier, praktisch bij ons om de hoek (in 

Hellendoorn) worden gemaakt. Gezicht gewoon bevroren houden! 

(Overigens is ons lokale bier ondertussen ook een omgekeerd 

souvenir geworden.) Zijn er dan geen overeenkomsten tussen al die 

verschillende plekken? Jazeker wel! Waar je ook komt, lonken de 

fastfoodbordelen je met hun aantrekkelijk gevulde en verlichte 

reclameborden naar binnen. Overal in de wereld is het belangrijkste 

kenmerk van de smaak van de platgeslagen gehaktballen hetzelfde: 

het ontbreken ervan. Alleen de lokale saus zorgt voor verschil. Zo’n 

wereldburger wil ik zijn!
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Herdenken – 7 mei 2011

Afgelopen week was het vier mei, Nationale Dodenherdenking. Als u 

vraagt waarom ik er vorige week niet over heb geschreven, moet ik 

aanvoeren dat je in de regel pas achteraf herdenkt. Vooraf her-

denken is iemand alvast feliciteren met een aanstaande verjaardag: 

veel mensen zijn ervan overtuigd dat dit ongeluk brengt. Het is als 

een farewell party voor Japanse kamikazepiloten waarbij ‘We’ll Meet 

Again’ wordt aangeheven.

Jaren terug hebben we onze eerste vlag gekocht: stok, driekleur, 

wimpel, houder, vier schroeven en pluggen, boormachine en een 

steenboor nummer tien. Een goede kennis heeft de constructie stevig 

in de buitenmuur verankerd, iets links (van binnenuit bezien) 

respectievelijk rechts (van de belangrijkere straatkant bezien, want 

het gaat natuurlijk ook om de buren) van ons slaapkamerraam. Op 29 

april gaan de doeken de wasmachine in en een dag later hangen ze 

feestelijk te drogen. Wij wonen aan de even zijde van de straat en 

inmiddels wapperen bij alle even huizen aan ons erfje op 

Koninginnedag vlag en wimpel. Aan de overzijde hangt niets. Wij zijn 

polariserende trendsetters!

Ooit zat ik in het bestuur van een Ziekenomroep en in die hoedanig-

heid was ik op het stadhuis uitgenodigd om met B&W en andere 

lokale notabelen op de Majesteit te proosten. Ik kan iedereen 

verzekeren dat je na vijf oranjebitters het Wilhelmus zo mee kunt 

zingen.

Van een tot en met vier mei zes uur ‘s middags staat de vlag in een 

hoek van onze slaapkamer en is inmiddels ontdaan van de wimpel. 

Tegen zessen zakt het doek af naar halfstok en gaat het opnieuw uit. 

Een straat met vlaggen halfstok heeft op mij dezelfde uitwerking als 
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een vol voetbalstadion dat bij de herdenking van een overleden 

prominent clublid volledig stil is. Dat is stilte voelen. Vlaggen halfstok 

doen stilte zien.

Wij gaan op vier mei altijd naar de herdenking in het Volkspark in 

Enschede. Rondom de gruwelijk mooie beeldengroep van Mari 

Andriessen verzamelen zich elk jaar steeds meer mensen op het 

zachte meigras. Om acht uur gaat de gong, is het stil en keert 

iedereen in zichzelf, totdat The Last Post wordt geblazen en het 

warme koper van de aanwezige harmonie ‘Abide with Me’ inzet. 

Daarna worden bloemen gelegd en klinken nog twee coupletten van 

ons volkslied dat ik inmiddels ook zonder ondersteuning van 

oranjebitter mee kan zingen. Vanwege mijn erbarmelijke zang-

kwaliteiten laat ik het trouwens bij playbacken. Op 5 mei gaat de vlag 

weer in top en we vieren vrijheid. 

Wie weet in vredesnaam nog wat vrijheid betekent? In Enschede 

wordt op dertien mei de vuurwerkramp van 2000 herdacht. Op die 

zonnige warme zaterdagmiddag leek Armageddon aan te breken. 

Zwarte rook van het vuur dat Roombeek langzaam opvrat 

verduisterde de zon en het werd koud. Mensen vluchtten radeloos en 

in paniek van en naar de rampwijk terwijl de catastrofe zich 

ongeremd voltrok. Er zijn twee zaken die me nog altijd helder voor de 

geest staan. Halverwege de middag kwam het bericht dat een 

ammoniaktank van de plaatselijke brouwerij op springen zou staan. 

Dat waren bange momenten. Ik realiseerde me dat mensen in oorlog 

dat vreselijke gevoel van angst, onzekerheid en dreiging voortdurend 

met zich meedragen: niet een middaglang maar soms jarenlang. Daar 

word je gek van! Het tweede was dat in de eerste weken na de ramp 

de mensen in de stad heel vriendelijk tegen elkaar waren, alsof er 

een nieuwe verbondenheid was ontstaan. Ik vraag me af of de 



17

mensen die na de oorlog de wederopbouw hebben meegemaakt zich 

ook zo bevrijd hebben gevoeld. Moet haast wel.

Het is waardevol om stil te staan bij het verleden, bij wat het 

verleden met mensen doet en wat mensen met het verleden doen. 

Herdenken is ook vooruitkijken. 

Ik Verrek – 14 mei 2011

Ik ben gelukkig geen televisierecensent. Stel je voor, dat je iedere dag 

naar de televisie moet kijken om er ook nog een zinnig kritisch stukje 

over te schrijven.

Het is toch onvoorstelbaar hoeveel debielen er in Nederland zijn die 

dit beeld maar al te graag willen bevestigen voor camera en 

microfoon. Één blik (in de zin van kijken) is voldoende om te zien dat 

er weer een blik (in de zin van hoeveelheden) losers is open-

getrokken. Ondanks veel uiterlijke bling bling, blinken ze niet uit in 

verantwoord en levendig taalgebruik, met uitzondering van vele 

varianten op maximaal drie- à vierletterwoorden die allemaal 

verwijzen naar de genitale omgeving. (‘Der Genitalbereich’ zoals de 

Duitsers zo mooi kunnen zeggen. Onze oosterburen kunnen 

overigens vrijwel elke vorm van smeerlapperij op eufemistische wijze 

omschrijven. Maar dat tussen haakjes.) Ongedopte jongeren laten 

zowel in de jungle als in de sneeuw hun remsporen van ongeremd 

gedrag na. Doe een gonzo georiënteerde blondine met uitgroei een 

onderbroek aan en ze is ineens een dame. Laat een kansloze 

randgroepknaap doel en werking van een toilet zien en hij is zomaar 

een heer. 

We kijken naar wat we willen zien -en dat is ons goed recht 

natuurlijk- om onszelf terug te zien. Het is de nieuwe verzuiling. En 
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we schamen ons er niet eens meer voor. Vroeger kwam ik af en toe 

op de regionale televisiezender en iedereen die me had gezien zei 

steevast: ‘Normaal kijk ik nooit naar TV Oost maar toevallig….’ Deze 

mensen geven tegenwoordig gewoon toe, dat ze naar voorrondes 

van talentenshows kijken om een jury van eikels hordes talentloze 

kandidaten in de grond te zien trappen zonder dat deze het zelf in de 

gaten hebben. Ze komen dan ook steeds weer terug: eerst werken ze 

alle commerciële zenders af en ten lange leste zien we ze radeloos bij 

de publieke omroepen hun kunstje doen. Wie zo’n plaat voor de 

hersens heeft dat hij of zij er in slaagt om in meer dan vijf 

talentenjachten te verschijnen, is wat mij betreft doorgebroken in de 

showbizz. Gefeliciteerd! Maar laat mij verder met rust!

Nu zou ik moeten zeggen: de goeden niet te na gesproken. Maar dat 

doe ik niet. Integendeel! Geen televisiemaker is blijkbaar meer in 

staat om voldoende tegenwicht te bieden aan de leeghoofdigheid die 

onze flatscreens (wat een toepasselijke naam!) uitstralen. Het zal wel 

om geld gaan. Dat is meestal het alibi.

Ik weet niet wat ik liever doe: belasting betalen voor iets wat ik niet 

wil (is een basale fiscale functie) of commercials uitzitten vol met 

zelfbevlekkende inteeltreclames. Je zou ook kunnen zeggen: ‘Ga 

gewoon bier halen!’, maar dat is geen optie, want het is duurder en 

zou tot alcoholisme leiden. 

Ondertussen is de afstand tussen de commerciëlen en de publieken 

steeds kleiner aan het worden. Als een op voorhand al volledig 

mislukt gezin, na te hebben deelgenomen aan het commerciële 

‘Bouwval Gezocht’, ‘Help Mijn Man Is Klusser’ en ‘Is Dit Huwelijk Nog 

Te Redden?’, er eindelijk ook zelf achter is gekomen dat ze een 

mislukt gezin zijn en in uiterste nood naar een ver oord vertrekken 



19

om in anonimiteit opnieuw te mislukken, dan worden ze publiekelijk 

achtervolgd om in ‘Ik Vertrek’ nog een schop na te krijgen.

Waarom kijk ik eigenlijk televisie? Ik wil soms weg kunnen dromen 

naar werelden die niet bestaan en mijn fantasie de vrije teugels laten 

in onbereikbare belevenissen, avonturen en romantiek. Dat is 

ontspanning. Maar pas op, zeg dat niet hardop, want voor je het 

weet zit je in een of ander nieuw format voor psychologische reality 

televisie. Daarover schrijven? Dat verrek ik! 

Putten – 21 mei 2011

De enige balsport waar je in Nederland examen voor moet doen, 

althans voor zover ik weet, is golf. Het beste kun je dat examen voor 

het golfvaardigheidsbewijs afleggen op een commercieel gerunde 

golfbaan. Het begint met een deel theorie waarin je, behalve over de 

spelregels, ook wordt bevraagd over de etiquette. Als je daarvoor 

bent geslaagd, ga je de wei in om te laten zien dat je -in principe-  in 

staat bent om, binnen een vooraf vastgesteld aantal slagen, de bal 

vanaf de afslagplaats in het gaatje bij de vlag (de pin) te krijgen. Het 

geheel vindt plaats onder het toeziend oog van een pro(fessional) die 

meteen aangeeft dat hij en hij alleen bepaalt hoeveel slagen er 

worden genoteerd. De etiquettevoorschriften over de eerlijke 

toepassing van de spelregels worden daarbij meteen aan de Engelse 

designlaars gelapt, want iedereen slaagt. Het gaat immers om de 

knikkers (bijkans de enige ballen die nog kleiner zijn dan golfballen). 

Wil je er echt bij horen, dan is het belangrijk dat je het woord ‘golf’ 

niet uitspreekt alsof je een auto uit Wolfsburg bestuurt, maar 

moedermelk aftapt.

Het GVB is nog maar het begin. Net als met autorijden leer je het spel 

pas in de praktijk. Je moet in elk geval een tas vol stokken 
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aanschaffen en een grote hoeveelheid ballen. De eerste tijd dat je de 

baan in gaat, blijk je namelijk in staat te zijn om de meest curieuze 

effecten aan de ballen mee te geven. Lijkt een bal na een (eindelijk) 

gelukte slag rechtstreeks naar de vlag aan de horizon te vliegen, 

neemt hij halverwege plotseling een bocht naar links of rechts en 

verdwijnt onvindbaar in het bos onder kreupelhout of tussen de 

weelderig groeiende rododendrons. Daarnaast valt het ook nog niet 

mee om een bal van dichtbij in de put te krijgen. Het is gewoonweg 

een moeilijk spel waarbij beheersing, concentratie en techniek de 

ideale combinatie moeten vormen. 

Na het behalen van het GVB ergens in de polder, heb ik nog een 

aanvullend theorie examen gedaan op een toen nieuwe golfbaan in 

Zwolle. Ik had nul fouten en het voltallige College van Toezicht stond 

op om mij daarmee te complimenteren. Met de theorie had ik 

beduidend minder moeite dan met de praktijk, waarmee ik bedoel te 

zeggen dat ik er eigenlijk geen hout (golfgrapje) van kan. Mijn golftas 

staat nu te verstoffen ergens in een locker tussen Enschede en 

Oldenzaal. Mijn laatste bijdrage aan de golfsport was het bijwonen 

van de opening van een nieuwe oefenbaan in (echt waar!) Putten, die 

door een bevriende relatie wordt geëxploiteerd. 

Ik zat daar op een zonnig terras met een lekkere witte Chianti. De 

aandacht van de andere genodigden ging volledig uit naar een ook 

aanwezig en niet onverdienstelijk golfend lid van ons Koninklijk Huis. 

Ik bedacht me dat ik weer terug was bij af en kwam een beetje in de 

put te zitten. Door weer en wijn doezelde ik in gedachten naar Rome 

waar ik ooit, net als iedere toerist, twee muntjes met rechts over 

mijn linkerschouder in de Trevifontein heb geworpen, om mijn 

terugkeer naar de Eeuwige Stad af te zekeren. Het is er tot dusver 

nog niet van gekomen. Wel heb ik ondertussen talloze andere 

historische plekken bezocht en wat mij daarbij steeds weer opviel 
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was dat, overal waar water of een bron aanwezig is, toeristen de 

neiging hebben er geld in te gooien. Toen kwam het idee!

Op verschillende plekken in ons oude land en bij voorkeur bij een 

vervallen schuur (‘oud verdedigingswerk’) of een afbrokkelend 

muurtje (‘ruïne’) heb ik een paar meter grond gepacht en er putten 

laten slaan van één of twee ringen diep. Toeristen lok ik met kleine 

verweerde wegwijzers en een verzonnen historisch verhaal. Zeker als 

de plekken met voldoende martelaarsbloed zijn doordrenkt van 

slachtoffers van oude wereldlijke of geestelijke heersers, dan vloeien 

de pecunia rijkelijk. Mensen willen blijkbaar altijd de zonde afkopen; 

het is een soort aflatenhandel. Het is ook een succesvolle business. 

De putten (met uitneembare bodem) zijn binnenkort in mijn 

webwinkel te koop. Motto: ‘Sla je Slag, Sla een Put!’

Autobaan – 28 mei 2011

Wij hebben hier in het oosten lang het idee gehad dat de vaderlandse 

verkeersaders allemaal in het Randstedelijke hart ontsprongen. De 

dikke slagaders vertakten zich vanuit het westen steeds verder tot er 

hier niet veel meer van over was dan minuscule haarvaten.

Toen ik voor een landelijk opererende financiële instelling werkte, 

kwamen zo nu en dan avontuurlijk ingestelde collega’s naar onze 

contreien. Vaak vroegen ze vooraf of het wel kon. Kennelijk dachten 

ze dat ik eerst als een soort Mozes het water in de IJssel moest 

tegenhouden om de oversteek mogelijk te maken. Ik zei dan steevast 

dat ze altijd welkom waren als ze ook maar weer weg zouden gaan. 

Waarom? Omdat het anders te druk wordt! Die humor begrepen ze 

niet, vreemd genoeg. Als een van mijn lokale medewerkers die vraag 

werd gesteld, dan was de zaak nog sneller duidelijk. Die zei dan, met 

een achter in de mond aangezette licht nasale articulatie, dat het niet 
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slim was als ze zouden komen. Het woord ‘slim’ is in onze streektaal 

een mooi germanisme: het betekent ‘erg’. De Randstedelijke 

collega’s interpreteerden dat woord echter op hun manier en zo 

hebben we de rust lang kunnen handhaven. Het doortrekken van de 

A1 tussen Hengelo en Bentheim maakte daar een eind aan. Het 

gevaar bleek uiteindelijk van de andere kant te komen.

Veel streekgenoten noemen de dubbele kruipstroken vanaf De Lutte 

richting Deventer en de aftakking naar Wierden ‘autobaan’. Hiermee 

benadrukken we de grens overschrijdende allure van ons Euregio-

gebied. Wat aan gene zijde in Duitsland tot aan grensovergang De 

Poppe ‘Autobahn’ heet, wordt aan deze zijde formeel ‘autosnelweg’ 

genoemd. Dat is toch geen woord om even lekker in de mond te 

nemen. Autobaan is veel gemakkelijker. Bovendien doet de 

benaming ‘snelweg’ de straat in de praktijk weinig eer aan.

Ik weet nog dat we vroeger in onze DAF altijd zaten te tieren over de 

Duitsers, die ons in hun snelle BMW’s en grote Mercedessen voorbij 

raasden. Vandaag de dag wordt de weg voornamelijk geteisterd door 

overjarige auto’s en voortsukkelende vrachtwagencombinaties met 

kentekens waarvan we de geografische herkomst op moeten zoeken 

op onze boordcomputer. Ik ben altijd nostalgisch blij als ik weer eens 

een witte plaat met de D zie. Dat ageren tegen het Duitse rijgedrag 

was overigens volkomen onterecht. Het is het verhaal van de splinter 

en de balk. Duitsers hebben nu eenmaal snellere auto’s uit eigen 

land. Tegelijk met de snelweg kwam ook de verkeerstrombose steeds 

meer onze kant op. Ik weet nog dat we jarenlang pas bij Enter (hoe 

verzin je het?) de A1 op konden en tot Hoevelaken ongeremd door 

konden kachelen. Tegenwoordig sta je bij Rijssen al vast. Dat geloof je 

toch niet!

De collegiale genadeklap kwam toen we een keer een volledige 


